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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

Mějme před očima vždy perspektivu věčnosti a žádná lidská bída nebude beznadějná.

Petr Vrbacký – Cestou milosrdenství

Úvodní slovo

Milí farníci,

i když počasí až do těchto dní ni-
jak zvlášt’ „dušičkové“ nebylo, den
vzpomínky na naše zemřelé se přesto
rychle blíží.

Ve chvíli, kdy se musíme roz-
loučit s někým blízkým, prožíváme
bolest ze ztráty, ale jako křest’ané
máme i naději, že za smrtí nás
čeká nová dimenze života: věčného,
naplněného, života Božího, kam Bůh
tolikrát a výslovně zve všechny své
děti svým Slovem. Žádný z nás není

z tohoto pozvání vyloučen a Bůh
žádné své dítě nechce ztratit. Všechny
chce uvést do plnosti své lásky,
poznání, krásy a dobra.

Ježíš říká: Kdo věří, bude žít, bude
žít navěky, bude žít i kdyby zemřel.
Naše naděje ve smrti se tedy neopírá
jen o filosofické spekulace, ale přede-
vším o jedinečnou událost: Ježíš Kris-
tus ”třetího dne vstal z mrtvých, jak
předpověděla svatá Písma.“ V tom
je skryt také náš život. Víme, že
ten, který vzkřísil Pána Ježíše, i nás
s Ježíšem vzkřísí, píše apoštol Pavel.
Jako On byl vzkříšen, tak i my máme
jistotu víry, že budeme žít.
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Dušičkový čas je ovšem také privi-
legovanou dobou, kdy můžeme našim
zemřelým pomoci svou modlitbou
a získáním odpustků. Je to možnost,
jak prokázat těm, kteří nás už předešli
na věčnost, účinnou službu lásky.

Vzpomeňme, prosím, nejen na své
blízké, ale i na ty duše, „které Božího
milosrdenství nejvíce potřebují“.

Vděčně. . . váš farář Jan

Informace

• Plnomocné odpustky pro duše
v očistci lze získat za splnění
obvyklých podmínek:
1. svátost smíření (v rozmezí
„několika dnů“)
2. svaté přijímání (nejlépe v ten den)
3. modlitba na úmysl Svatého otce
4. nemít zalíbení ani v lehkém hříchu
5. vykonání skutku předepsaného pro
získání odpustku, kterým je:

1. 11. odpoledne a 2. 11. – v kostele
pomodlit se modlitby Věřím v Boha
a Otče náš

od 1. 11. do 8. 11. – na hřbitově
pomodlit se za zemřelé, třeba jen
v duchu. (Na základě dovolení
Apoštolské Penitenciárie je takto
možné od roku 2020 po dobu 7 let

získat plnomocné odpustky už od
25. října, pokud věřící z vážného
důvodu nemůže navštívit hřbitov
v prvním listopadovém týdnu.)

V jiné dny, nebo pokud chybí plná
dispozice (není splněna některá z uve-
dených podmínek), získává se od-
pustek částečný.

• Předvánoční úklid kostela se koná
v sobotu 30. listopadu od 8.30 hod.
Prosíme o pomoc všechny ochotné
farníky.

• Výroba adventních věnců se bude
letos konat v sobotu 30. listopadu od
14 do 18 hodin na faře (Lidická 6).
Větve na výrobu věnců budou k dis-
pozici. V omezeném množství bude
také možnost zakoupit si dekorační
potřeby (svíčky, bodce, ozdoby, stuhy
apod.)

• Tradiční zdobení perníčků se
letos bude konat v neděli 1. 12.
2024 od 15 hodin na faře na ulici
Lidická 6. Zveme všechny děti,
mládež a rodiče. Současně prosíme
o pomoc s napečením perníčků.
Přijd’te pomoci připravit mikulášskou
nadílku. Perníčky bude rozdávat
Mikuláš dětem v našem kostele při
dětské mši svaté 3. 12. a na Mikulášské
besídce na Petrinu 8. 12. Kdo bude
ochotný napéct, nahlaste množství,
které upečete, Anežce Babákové.
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Telefon: 732 430 858 nebo mail:
anezka@strma.net.

• Otevření kostela pro veřejnost
chceme po dobu adventu a první
vánoční týden oproti předchozím
rokům rozšířit. Bude otevřeno
v adventu od úterý do soboty,
o adventních sobotách bude pro
návštěvníky připraven program,
a na Vánoce bude otevřeno od 25.
do 29. 12. v odpoledních hodinách.
Kdo by byl ochoten hlídat kostel
nebo se o adventních sobotách
zapojit do činností, přihlaste se
Pavlu Zahradníkovi tel.: 737 267
508 nebo mail: zahrpa@gmail.com.
Ozvěte se nejpozději do neděle
3. listopadu, podle počtu ochotných
farníků stanovíme rozsah otevření
pro veřejnost, který bude publikován
Turistickým a informačním centrem
města Brna.

• Farní ples se po pauze bude
příští rok opět konat, a to v sobotu
22. 2. 2025 v Salesiánském centru
v Žabovřeskách. Všichni jsou zváni
k tanci i ke společnému posezení.
Bližší informace o plesu farnosti
sv. Tomáše najdete v příštím čísle
Tomáška a výhledově i na webu
farnosti a na nástěnkách v kostele.

O. Václav Razik
10. 9. 1921 — 6. 12. 1984

V neděli 8. prosince 2024 při mši sv.
v 9 hodin vzpomeneme 40. výročí jeho
narození do církve vítězné.

Kněžské svěcení přijal 29. 7. 1945
a primiční mši sv. obětoval v kostele
sv. Tomáše v Brně 5. 8.1945. Od 1. 9.
1945 byl ustanoven II. kooperátorem
v kostele na Křenové ulici a od 1. 6.
1946 kaplanem do farnosti sv. Tomáše.

Panem biskupem ThDr. Karlem
Skoupým byl pověřen založením
chlapeckého skautského oddílu při
farnosti sv. Tomáše. 91. oddíl dodnes
funguje na Mendlově náměstí.

S prof. Dominikem Peckou
vedl moravskou sekci „Studentské
katolické akce“. Zhoršující se politické
klima po roce 1948 ho nepřimělo
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k rezignaci. Vzdor nebezpečí
prozrazení organizoval semináře
a formační setkání utajená před státní
bezpečností.

Krajské velitelství státní
bezpečnosti v Brně 9. 7. 1951 oznámilo
mamince, že syn Václav byl zajištěn.
Obžaloba ho vinila z toho, že
na Moravě organizoval studentskou
katolickou akci podle západního typu,
v níž mládež byla pod rouškou náboženství
vychovávána v duchu Vatikánu a proti
našemu státnímu zřízení (citace
obžaloby). Byl odsouzen k 18 rokům
vězení, z nichž si odpykal plných
čtrnáct let. Po propuštění z vězení
mohl veřejně působit až koncem let
šedesátých.

Biskup ThDr. Karel Skoupý ho
v roce 1969, kdy byl otec Václav
opět kaplanem u sv. Tomáše, pověřil
funkcí kaplana pro studenty a mládež
v jezuitském kostele Panny Marie
Nanebevzaté. Studentské mše byly
hojně navštěvované nejen mladými
lidmi.

O. Václav ve všem postupoval po-
dle liturgie, určené II. vatikánským
koncilem až do dne, kdy církevní
tajemník označil jeho kaplanování za
předčasné a přeložil ho do Rousínova,
později do Domamile. Zemřel 6. pro-
since 1984 v nemocnici v Třebíči.
Rozloučili jsme se s ním ve farním
kostele v Domamile 12. 12. a 13. pro-
since 1984 u sv. Tomáše, odkud jsme

ho doprovodili na Ústřední hřbitov
k uložení do rodinného hrobu.

Františka Doležalová

Z farní charity

Milí čtenáři Tomáška!

Rádi bychom vám poděkovali za
vaši štědrost, kterou jste projevili při
sbírce na pomoc lidem a oblastem
postiženým povodněmi. Vybralo se
přes 100 000 Kč. Pokud byste ještě
chtěli přispět, můžete zaslat vaše dary
na účet Charity 44665522/0800, pou-
žijte, prosím, variabilní symbol 906.

Peníze z charitní pokladničky jsme
předali Charitě Služby Brno na tyto
účely:

Denní centrum pro lidi
bez domova

2 000 Kč

Noclehárna pro lidi bez
domova

2 000 Kč

Přejeme vám všem požehnané
dny mariánského měsíce října a také
listopadový čas věnovaný modlitbě za
naše zemřelé.

Dobrovolníci farní charity
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Severky – letní tábor
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Skautky po dlouhé době jely na
tábor pouze na 14 dní, světlušky ho
naopak měly o něco málo delší. Ale
stejně jako jiné roky jsme si tábor
všechny společně užily nehledě na
jeho délku.

Celým táborem nás provázel
příběh Jacka, Willa a Elizabeth,
společně s kterými jsme hledaly od-
cizenou Černou Perlu. Mimo to jsme
se chodily koupat do rybníka, vyrazily
na výlet po okolí, vyráběly šátky,
naučily se téměř profesionálnímu
šermu a zahrály si nejednu zajímavou

hru. Světlušky nám předvedly, jaké
umí být princezny, když se snaží,
skautky naopak ukázaly své doved-
nosti v cirkusovém představení.

I přes občasné přeháňky a škaredé
počasí jsme si tábor moc užily
a doufáme, že další rok bude stejně
vydařený jako ten letošní.

Severky

Jolly Singers v Ubušíně

V prvním zářijovém víkendu
chrámový sbor pod názvem „Jolly
Singers“ oficiálně znovu zahájil svou
poprázdninovou činnost v krásném
prostředí vysočinské přírody. Členové
s kulatými narozeninami se přidali
k tomuto termínu a to samozřej-
mě dodalo vážnosti celé akci. Vše
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probíhalo poměrně klidně a pstruhy
na grilu střídaly krůty i maso vepřové.
Vše zalévané pivním mokem, Aperol
spritzem, vínem či zkvašeným ovo-
cem. Taky jsme si potvrdili známé
pořekadlo, že „kdo jí hodně cibule,
k tomu nechodí lékař, kdo jí hodně
česneku, k tomu nechodí nikdo“.
Počasí nádherné, nejprve se sluníčkem
a následně s měsíčkem a hvězdičkami.
S ubývajícím světlem se pak rozsvítilo
osvětlení ve stodole a začala první
etapa vzrušujících zážitků.

Kolem žárovek začali poletovat
sršni. Po rozmluvě se sprejem jich
řada upadla do bezvědomí, nicméně
se nezdálo, že sršňů ubývá. Starali se
však jen sami o sebe a nezdálo se, že
bychom je nějak vzrušovali. Přítom-
nému Hamšovi vadilo, že si klidně
a bez placení létají na soukromém
pozemku. Založil tedy jednočlennou
rekognoskační skupinu, která začala
prozkoumávat terén. Výsledky byly
poměrně rychlé a úspěšné, nebot’ bylo
ve špici stodoly objeveno sršní hnízdo.
Příčiny byly tedy zřejmé a úkoly
skupiny naplněny. Hamša však mírně
nervózně obcházel ohniště a usilovně
přemýšlel. Pak zčista jasna opět založil
jednočlenné družstvo, které po valné
hromadě rozhodlo o likvidaci hnízda.
Ponechal si na očích své brýle, na
hlavu si vzal kšiltovku, do jedné ruky
šroubovák, do druhé sprej na sršně
a skupina začala šplhat do výšek.

Chvilku byl klid a pak jsme zare-
gistrovali zrychlený ústup z výšek,
ale s vítězným úsměvem a prázdným
sprejem. Očividně byl zásah úspěšný.
Druhý den pak hnízdo odřízl, všem ho
ukazoval, chvilku se s ním mazlil a na
konec jej spálil na ohni.

V pátek pak u ohně přišly ke
slovu také kytary a hlasy přítomných
zpěváčků. Samozřejmě se také řešily
soukromé, farní i mezinárodní prob-
lémy. U těchto akcí má čas rychlé
nožičky. Půlnoc se přehoupla rychle
a ke druhé hodině ranní se zavíraly
očka i těm největším vytrvalcům.

Příjemné teplo a hlavně usmě-
vavé sluníčko pak v sobotu ráno
vytahovalo jednoho po druhém na
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kávičku, buchtičky, vánočku a pří-
jemné posezení na čerstvém vzduchu.
V sobotu pak další atrakcí bylo
stěhování koňského povozu z 19.
století. Vůz již ztratil svou původní
krásu, vrásky byly hluboké, končetiny
ztrouchnivělé či uhnilé a klouby
značně omšelé a narezlé. A hlavně
zavazel možnosti založit vyvýšený
záhon v nejexkluzivnějším prostoru.
Šest dobrovolníků se ze všech stran
snažilo vůz přinutit k pohybu. Přední
tahači však táhli tak vehementně, že
vůz roztrhli na dvě části. A ty se pak
již jednoduše převezly na dožití nad
stodolu k použití srnkám, veverkám
a dalším zvířátkům, která tam chodí
schůzovat i odpočívat.

Celý průběh stmelování i schmelo-
vání probíhal ke spokojenosti všech,
včetně kaplana Lukáše Janouška,
který nás tam přijel pozdravit. Všichni
přítomní nabrali energii a jak jim to
bude zpívat, můžete posoudit např.
při mši svaté na slavnosti Všech
svatých, na slavnosti Ježíše Krista
Krále nebo o Vánocích.

A že byste chtěli takové vzrůšo
taky někdy zažít? No, není nic
jednoduššího. Stačí se přidat k dobré
partě zpěváků, kteří mají zkoušky
pravidelně každé úterý od 19.00 hod.

Kali

Dětské mše svaté
u sv. Tomáše

Jako jedna z mála brněnských
farností si držíme a pečlivě hýčkáme
model dětských mší svatých, které se
v našem kostele konají každé úterý
v 17.30 hodin mimo období prázdnin.

Na jejich bezproblémovém
průběhu má obrovskou zásluhu
spousta osob – od ministrantů, kteří
připravují nutné propriety a podílí
se na organizaci, přes báječnou Jáju
Zukalovou a její energii vloženou do
dětského sborečku, až po všechny
trpělivé účastníky bohoslužby, jejichž
pozornost je sice narušena hlučnějšími
projevy malých neposedů, ale zároveň
je kostel plný úsměvů a naděje na
budoucnost naší církve.

Náš nový pan kaplan P. Lukáš
Janoušek má naštěstí s konceptem dět-
ských mší bohaté zkušenosti, protože
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byl v minulosti několikrát přizván
k oltáři svým bratrem Jožkou.

Po svém příchodu do farnosti tedy
převzal, co dobře fungovalo a při-
dal jako bonus návštěvy svatých
během kázání, ve kterých se ukazuje

že je skvělým scénáristou, moderá-
torem a režisérem v jedné osobě.
Mezi prvními hosty jsme přivítali pa-
trona naší země sv. Václava, dále nás
navštívila sv. Terezka z Lisieux s celou
rodinou, sv. František z Assisi, který
zároveň přijal do řad našich minis-
trantů Tadeáše, a jako poslední se
s námi podělila o svůj životní příběh
sv. Markéta Maria Alacoque.

Přijměte pozvání do našeho
společenství během dětských mší, at’
už jste čerstvými rodiči, zasloužilými
prarodiči nebo bez dětí, ale nevadí
vám jejich zvýšený výskyt.,

Veronika Veverka Papoušková

Zkouška sboru probíhá každé úterý
před dětskou mší svatou v 16.30 v zákris-
tii. Zváni jsou všichni malí i velcí zpěváci
a hudebníci.

Misijní koláčky

Rok se s rokem sešel a my jsme
se též sešli (nejen my věkem sešlí) na
pečení misijních koláčků. Mládí za-
stupovala Klárka s Esterkou a obě byly
moc šikovné. Letos nás bylo o jed-
noho víc, nebot’ Klárka Zelinková při-
nesla robot a ten nám předvedl, jak se
těsto už nelepí a sám se vypnul, když
usoudil, že tato situace nastala.
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Ráno požehnal těstům i nám otec
Lukáš. Tvářil se provinile, že jen žehná
pracujícím a hned odjíždí do Ameriky
(viz farní akce v legendárním táboře
Amerika).

Současně s pečením probíhala
i cukrářská škola pro žákyně všech
věkových kategorií. Vít’a vše po-
drobně vysvětlovala a vzpomínala
na moudré rady své babičky. Náš
oblíbený půlkostelník Pól jako ob-
vykle hlídal troubu i nás, abychom
neprováděly s plechy nějaké neplechy.

Kolem tři čtvrtě na 12 jsme za-
čaly svorně slintat, nebot’ jsme tušily
obvyklé kulinářské hody. Měly jsme
vynikající cibulovou polévku s bram-
bory a spoustou uzeného masa
servírovanou ještě vařící na talíře se
syrovým vajíčkem (Magdaléna Do-
bromila Rettigová by bledla závistí).
Musely jsme se však šetřit na druhý
chod: výborná roštěná, rýže s hráškem
a mrkví politá pasírovanými rajčaty,
posypaná parmazánem a bazalkou
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a k tomu vynikající restované houby.
Pól se nevyjádřil o druhu podávaných
houbiček, nicméně jsme dostaly tolik
síly, že kolem půl 3 jsme dobalovaly
cca dvoustý balíček se sedmi či osmi
koláčky (počet koláčků si vypočítejte
sami ,).

Celá akce proběhla v radostném
duchu, což je největší zásluhou orga-
nizátorky, která měla jako vždy vše
perfektně připravené, rozdávala ús-
měvy, šířila dobrou náladu a všechno
po nás pečlivě uklidila. Moc děkujeme
Vítěnko!

Sojka

Kostelnické postřehy

Po dvou letech, kdy večer uklízeli
jakubští farníci, začaly od září večerní
úklidy. Po covidové pauze přišlo uklí-
zečů hodně, ale ted’ se žádné absti-
nenční příznaky neprojevily. Základní
jádro se opět postupně zapojuje, ale
mohlo by nás být víc, snažíme se nové
vítat a ne odradit.

Opět po roce jsme si v našem
kostele připomněli svatého Pia
z Pietrelciny. Proběhla adorace, pro-
mluva o otci Piovi, uctění relikvie otce
Pia, mše svatá i závěrečné agapé. Loni
jsem se v Tomáškovi pokoušel vtipko-
vat, že akce jistě ve všech zanechala
nesmazatelnou stopu a že stopa

zanechaná v kostele byla naštěstí
smazatelná. Asi si to pamatovali,
protože tentokrát byl úklid naprosto
perfektní, provedli ho tak důkladně,
že uklidili i naši oltářní květinovou
výzdobu.

Ještě byla u nás vigilie na památku
otce Pia v den a hodinu jeho úmrtí
23. září ve 2.30. Řeklo by se, že jde
o čas poněkud méně křest’anský, ale
zúčastnilo se více než dvakrát tolik
lidí, než k nám chodí na mše svaté ve
všední dny. Určitě stojí za to se více za-
jímat o tohoto pozoruhodného světce,
který byl tak mimořádně obdarován
a obtížen.

Podobně úspěšně proběhl 6. října
Večer Božího milosrdenství, který
pořádala komunita Emmanuel
a proběhl v jejich obvyklém duchu
i Duchu, s vystavenou relikvií
sv. Markéty Marie Alacoque. Nád-
herný večer.

Naše úterní dětské mše dostá-
vají stále větší umělecký rozměr.
Vždy byly doprovázeny kvalitní
hudební produkcí, tu Jája Zukalová
jen rozšířila, prohloubila a významně
zdokonalila. Otec Patty začal zařazo-
vat různé prvky výtvarného umění
a bratři otcové Janoušci je obohatili
o prvky umění dramatického. Jožka
nejprve ojediněle a nesměle, ale
Lukáš už do každé dětské mše za-
řazuje scénky a dramatické etudy.
Těžko odhadnout kudy půjde další
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umělecký vývoj našich mší sv. pro
děti.

V pátek 11. října se u Milosrd-
ných bratří předávaly ceny Celestýna
Opitze za vzor v péči o nemocné
a potřebné. Cenu in memoriam dostal
i otec Jan Zachoval – náš Honza. Je
významným člověkem mého života,
ovlivnil mě, a také se snažím naplňo-
vat jeho credo, i když vůbec ne tak
úspěšně jako on. Vyznával: ”Nejsme tu
na světě, abychom si ten svět užili, ale
aby druzí si užili, že tu na světě jsme.“

Tutéž cenu letos dostal i pra-
covník oblastní charity Služby Brno,
kam chodívá část příspěvků, které
v kostele dáváme do charitní poklad-
ničky a před lety ji obdržel i bratr
našeho jáhna jezuita o. Jan Palacký,
lékař a misionář.

Minulou sobotu proběhlo tradiční
pečení misijních koláčků, kde došlo
hned ke dvěma inovacím. Hlava
Bystrá přinesla kuchyňský robot,
takže těsto se již nemíchalo ručně.
Hned se mi vybavilo, že Prof. Absolon
napsal knihu o Moravském krasu,
objevování a zpřístupňování jeho
jeskyní. Má dva díly, první se jmenuje
Silami paží a druhý Silami strojů.
Z toho druhého dílu nejsou jeskyňáři
zrovna nadšeni, protože silami strojů
se toho dá samozřejmě poničit víc než
silami paží. Ve farní kuchyni tomu tak
nebylo, síla stroje byla velmi užitečná
a práci usnadnila a zrychlila. Další
změnou bylo, že ve snaze o energe-
ticky úspornou a tedy k životnímu

prostředí odpovědnější činnost jsme
počet pečících zařízení zredukovali na
polovinu. Vyžádalo si to změnu v na-
stavení procesů tepelné úpravy těsta.
Z tradičního monorežimu jsme přešli
na multitasking. Kladlo to zvýšené
nároky na troubu, tedy přesněji na
operátora tohoto zařízení. Obě změny
se úspěšně doplňovaly a všechny
koláčky byly upečeny v předtermínu
a kvalitně. Zapojilo se nás letos víc jak
deset, ale stejně minimálně polovinu
veškeré práce udělala jedna osoba,
od zajištění surovin a personálu až
po koncový prodej. Moje hluboká
poklona Vítě Mikeškové.

V pondělí jsme se v našem kostele
a na Ústředním hřbitově rozloučili
s dlouholetým ministrantem a hlavně
obětavým zvoníkem od Matky Boží
Svatotomské MUDr. Michalem Votýp-
kou. Ještě v červnu chodil téměř každý
den ministrovat, i když musel posedá-
vat, protože nevydržel stát celou mši.
Vyprovázel ho k Pánu i náš zvon. Bude
nám chybět, ale zase obohatí ty, které
Ježíš již objal těsněji než nás.

Pro mně osobně byly poslední
měsíce trochu náročnější. Došlo
k drobnému problému v komunikaci
s Nejvyšším. Intenzivně jsem se modlil
za otevření svého srdce a otevřela se
mi noha, taky intenzivně. Ty chybičky
v datovém přenosu musím ještě vy-
chytat. Tož zase su o něco míň hlópé.

Pavel Pandan Zahradník
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Fotografie z víkendu rodin na Americe v Orlických horách 18. – 20. 10. 2024
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